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Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 147 stillet af Folketingets Miljø- og Planlægningsud-
valg 

Spørgsmål 147
Vil ministeren redegøre for de eksisterende regler for tilgang og afgang af nye ejere af kolonihaver, her-

under praksis vedrørende ventelister?

Svar
Jeg har forelagt spørgsmålet for Skov- og Naturstyrelsen, som har oplyst følgende, hvortil jeg kan hen-

holde mig:

”Der findes ingen lovbestemmelser med regler for afgang og tilgang af nye ejere af kolonihaver. Praksis i 

forbindelse med afhændelse af kolonihaver varierer fra haveforening til haveforening. 

Ca. 40.000 af Danmarks i alt ca. 62.000 kolonihaver er organiseret under Kolonihaveforbundet for Dan-

mark. Kolonihaveforbundet har oplyst overfor Skov- og Naturstyrelsen, at forbundet indgår lejeaftale med 
ejeren af kolonihavejorden, typisk kommuner og stat, og herefter videreudlejer jorden til den enkelte ha-

veforening på de helt samme vilkår, som ejeren har fastsat i lejeaftalen med forbundet. I de tilfælde, hvor 

ejeren stiller krav om etablering af en venteliste for overdragelse af kolonihaverne, fastholder Kolonihave-

forbundet kravet overfor den enkelte haveforening. Stiller ejeren derimod ikke krav herom, kan den lokale 

kolonihaveforening selv bestemme, hvordan haverne skal afhændes, og dette kan eventuelt fremgå af 
haveforeningens lokale vedtægter. Kolonihaveforbundet for Danmark har aldrig selv stillet krav om vente-

lister i deres medlemsforeninger.

I haveforeninger, hvor den enkelte kolonihaveforening lejer jorden direkte af ejeren eller ejer jorden selv 
(typisk på andelsbasis), må de samme forhold forventes at være gældende, d.v.s. at eventuelle krav om 

ventelister enten fastsættes af ejeren af jorden eller af kolonihaveforeningen selv.” 
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